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Az eurokonformitás kínjai 
MM egkezdeni az egyetemi tanulmányokat Milánó-

mWm ban, aztán a következő évet folytatni Párizs-
ban, a megint következőt Berlinben: az Európai Uni-
óban pénzügyi programmal is támogatott „eurohall-
gatói" státus hamarabb lett megszokott a kontinen-
sen, mint azt a felsőoktatási intézmények elképzelték 
volna. Ma már semmi különös nincs abban, ha egy 
uniós tagország állampolgárságát viselő hallgató 
nemcsak egy egyetemre vagy egyetemi szövetségre, 
hanem két-három ország hasonló intézményeire vo-
natkoztatva élvezi a kreditrendszer és a szabad áthall-
gatás előnyeit. 

A szisztéma felépüléséhez nem kellett egyéb, mint 
egy stabil politikai szövetségrendszer (az EU), és egy 
minden országban legalább nagyjából azonos, „euro-
konform" felsőoktatási struktúra. Az EU-rendszer 
azért volt szükséges, mert a tandijat fizető, vagy ösz-
töndíjjal nem rendelkező hallgató csak akkor vállal-
hat munkát külföldön, ha azt a törvények megenge-
dik: ma ennek a tagországok között igen leegyszerű-
södött a módja. (Az uniós ügyek központi irányítását 
ellenzők éppenséggel azzal vádolják a maastrichti 
szerződés támogatóit, hogy 1997-től, a szerződés ter-
vezett életbe lépésétől a brüsszeli adminisztráció a kö-
zös finanszírozású programokon keresztül az európai 
munkaerőpiac alakításának eszközéül fogja felhasz-
nálni a felsőoktatást.) 

Az európai felsőoktatás rendszerének konformitása 
azt jelentette, hogy az egyes országok (állami) egyete-
mei különböző finanszírozási formák mellett is 
ugyanolyan struktúrával működnek, ugyanúgy bizto-
sított a hallgatók tanulmányi mozgásszabadsága és 
ugyanolyan a követelményrendszer is. Vagyis a 
Lisszabonban végzett hallgató körülbelül ugyanolyan 
követelményeket támasztó vizsgákon ment keresztül, 
mint például brüsszeli társa. 

Ahhoz tehát, hogy a magyar hallgatók is részesül-
jenek az európai rendszer előnyeiből, ezt a rendszert 
előbb itthon kell megteremteni, majd az Európai Unió 
tagországává kell válni. Hogy a jelenlegi gazdasági 
körülmények között mindez mekkora kínlódással jár, 
látjuk mindannyian. 

Panak József 

A fejlesztés hiánya 
Hat év telt el a rendszer-

változás óta, és lassan három 
esztendős a felsőoktatási tör-
vény is. Szegeden már 1989-
ben felmerült az Universitas 
gondolata, sőt egy bizonyos 
szervezeti forma is elég ha-
mar létrejött, a mai állapot 
még távol van attól, amilyen 
„a" Szegedi Egyetem lesz 
Universitas korában. 

A késés legfőbb oka az 
volt, hogy bár a felsőoktatási 
törvény már egyetemi szö-
vetségekről, universitasokról 
beszél, közelebbről mégsem 
lehetett tudni, milyen felépí-
tésűek legyenek, milyen sza-
bályok szerint működjenek 
és főleg hogyan gazdálkod-
janak az Universitasok. Kö-
vetkezet t , hogy a Rektori 
Konferencia által eltervezett 
hal lgatói l é t s zámemelés t 
nem követte az a felsőokta-
tási f e j l e sz t é s i t ö rvény , 
amelytől az egyetemeken azt 
várták (várják), hogy segít-
sen a több hallgató elhelye-
zésében és az oktatás techni-
kai színvonalának emelésé-
ben. Minthogy az öthalmi 
c a m p u s terve hamvában 
holt, más (városi) ingatlan-
szerzési lehetőség tevődött 
fel, mellyel kapcsolatban az 
intézmények nehezen jutnak 
ju tnak dűlőre az igények 
e losz tása ügyében . I lyen 

helyzetben érte a szegedi 
felsőoktatási intézményeket 
a Bokros-csomag, melynek 
következtében nemhogy fej-
leszthették volna személyi és 
technikai adottságaikat, ha-
nem elbocsátásokra kény-
szerültek és sok helyütt a 
foghoz kellett verni a garast, 
hogy az energiaszámlékat ki 
tud ják f ize tn i . A Bokros-
csomaggal, illetve az állam-
háztartási re formmal kap-
csolatos intézkedések a leg-
hátrányosabban a tanárképző 
főiskolákat érintették, hiszen 
a törvénymódosítások után 
várható pedagógus-munka-
né lkü l i ség azt j e l e n t h e t i 
majd, hogy sokkal kevesebb 
tanár képzésére van szükség. 
Ez az universitasokon belül 
is feszültséget okozhat, hi-
szen az egységes tanárkép-
zés terve még kidolgozatlan. 

A kormányzati koncepció 
szerint a költségvetés ezen-
túl az egyetemi szövetségek 
finanszírozását tekinti priori-
tásnak, vagyis a városokban 
létrejött az universitasokat 
finanszírozza, s nem a ko-
rábbi tagintézményeket. Ez-
zel világos lett, hogy egye-
dül az universitasoknak van 
jövőjük, ám működőképes 
létrehozásukig igen sok van 
még hátra. 

P. J. 

A rendszerváltás után az 
akkor még hét szegedi felső-
oktatási intézmény együtt-
működési megállapodást írt 
alá. Szövetkezésüket nem 
egyszerűen a nagyobb szel-
lemi tőkekoncent rác ióva l 
biztató lehetőség sürgette, 
hanem praktikus ok is: a me-
güresedett volt szovjet lakta-
nya hasznosítása. 

Campus-sors 
Az 1991. j u n i u s 6-án 

megkötött társasági szerző-
déssel létrejött az Universi-
tas Egyesülés, nagy tervek-
kel, ám gyakorlatilag amo-
lyan tessék-lássék együttmű-
ködést e redményezve . Az 
ötlet, amit a volt laktanya 
egyetemi hasznosí tásának 
lehetősége hívott elő, tulaj-
donképpen halva született. A 
laktanyai 103 hektáron el-
képzelt campustól mindenki 
idegenkedett: a belvárosi di-
áknyüzsgéshez szokott vá-
roslakók éppúgy, mint ma-
guk az oktatók és a diákok. 
Mellette szólt viszont az ún. 
Kupa-program, amely be-
cses 60-70 milliárdot helye-
zett kilátásba a felsőoktatási 
fejlesztésre az ezredforduló-
ig. Ám a névadóval együtt 
elment a pénz, a campus-
terv végképp az irrealitás bi-
rodalmába költözött. 

Mindazonáltal az Univer-
sitas-ténykedés 1992-93-ban 
felélénkült: kiderült, hogy 
közösen pályázva nagyobb 
az esély kül- és belföldi fej-
lesztési pénzekhez jutni. Ki-
épült a közös te le fonköz-
pont, s egyéb informatikai 
közös fejlesztések is meg-
kezdődtek. Közben az igaz-
gatótanács eldöntötte, hogy 
„no campus", az Universitas 
lényegében csak a diáklaká-
soknak fölújítható volt tiszti 
lakásokra tartana igényt a 
laktanya területén, a többi 
földterületet mint csereala-
pot tartja számon, s az ön-
kormányzattal egyezkedve 
belvárosi fejlesztésekre aspi-
rál. 

Az 1994. márciusi kor-
mányhatározat a volt lakta-
nyát universitas-fejlesztési 
célokra kultuszminisztériumi 
kezelésbe adta, s fejlesztési 
pénzeszközökre is a felsőok-
tatási intézmények közös pá-
lyázatai révén látszott re-
mény. Ez a helyzet azóta 
sem változott. Állami forrás-
ból 1995 decemberében el-
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A laktanyai campustól 
mindenki idegenkedett 

Emlékeztető... - diákdemonstráció a Dugonocs téren. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

kezdődött a volt laktanyai 
tiszti lakások átalakítása di-
áklakásokká; az első épület-
tömb rehabilitációja az idén 
befejeződik. 

„Latin negyed" 
Az építkezés megkezdé-

sével szinte egyidőben az 
önkormányzati testület hatá-
rozott a szegedi Universitas 
fejlesztési programjáról. Ez 
nem kevesebbet jelent, mint 
az egyes intézmények igé-
nyeiből összeálló, egységes 
universitas-fejlesztési tervek-
nek és a belvárosi fejlesztési 
lehetőségeknek és rendezési 
terveknek az összehangolá-
sát. Ilyen még nem volt! A 
nóvum-jelleg egyszersmind 
a jövőbeli, egységes Szegedi 
Egyetem előnyét jelenti: más 
egye temi vá rosokban is 
megvan a törekvés a felső-
oktatási integrációra, de a 
konkrét városrendezési ter-
vekkel itt a legnagyobb az 
összhang. Az előny az anya-
gi forrásokhoz való hozzáju-
tásban is megmaradhat. Ah-
hoz azonban, hogy Szeged 
belvárosában az oktatási in-
tézmények, lakóházak, ke-
reskedelmi és szolgál ta tó 

funkciójú épületek szövevé-
nyéből valóban létrejöjjön 
egyszer a megálmodott „la-
tin negyed", s a sajátosan 
szép fekvésű, a jövő Európa-
képét tekintve kulcsfontos-
ságú, tör ténelmi levegőjű 
városmaggal dicsekedhető 
Szegeden európai színvona-
lú fejlesztések révén valóban 
meghatározó legyen a Sze-
gedi Egyetem - sok gyors 
lépés kell. 

Szövetségben 
a tőke 

Ami nem helyben dől el, 
arról most ne beszéljünk. De 
örvendetes módon mintegy 
„elébe lehet menni" az or-
szágos döntéseknek, s erről 
már konkrét e lképzelések 
vannak az Universitas berke-
iben. Mint dr. Mészáros Re-
zsőtől, a JATE rektorától, az 
Egyesülés soros vezetőjétől 
megtudtuk, már dolgoznak 
az egyesült egyetemi-főisko-
lai intézmény szervezetének 
tervén. A Szegedi Egyetemi-
Főiskolai Szövetség (ez a 
provizórikus neve az új, ön-
álló intézménynek) szoro-
sabb szervezeti formát je-

lent, mint az Egyesülés, de 
nem egyetemi karokként té-
telezi a jelenleg önálló intéz-
ményeket. A Szövetségnek 
lenne egy központi vezető 
testülete (szenátus); egyesí-
tenének olyan funkciókat , 
amelyek mindegyik intéz-
ményben léteznek, így pél-
dául közös lenne a gazdasá-
gi-műszaki ellátó szervezet, 
a könyvtár, az idegennyelvi 
lektorátus, stb. Mivel az in-
tegrációs törekvések szem-
pontjából alapvető dolgok -
mint például az, hogy egye-
temi, vagy főiskolai szintű 
legyen a tanárképzés - még 
nem dőltek el, a Szövetség 
i n t ézménye ikén t őr iznék 
meg mai önállóságukat az 
egyetemek és főiskolák. A 
struktúrát a következő egy 
hónap alatt kidolgozzák. 
Amint a felsőoktatási tör-
vény módosítása erre lehető-
séget ad, létrehozzák a Szö-
vetséget. Mindezt abban a 
reményben, hogy az integrá-
ciós fejlesztésekre előirány-
zott világbanki és hazai mil-
liárdokból a speciális szege-
di előny (a városi fejleszté-
sekkel való összhang) révén 
idejöhet a több pénz. 

Sulyok E r z s i b ő l 

Demográfiai léptékek 
az ezredforduló után 

Intézmény Hallgató Oktató Egyéb 
fö fö hallg./okt alk. 

JATE 7.100 600 11,80 1.000 
SZOTE 2.600 1.200 2,17 4.000 
JGYTF 2.100 240 8,75 200 
SZÉF 660 90 2 3 3 150 
HF 220 20 11,00 14 
UNIV. 
összesen 12.680 2.150 6,13 5.364 

Az egyetemista-főiskolás 
korosztály (18-24 évesek) 
létszáma a demográfiai szá-
mítások szerint az 1994. évi 
1 millió 131 ezer 507 főről 
880 ezer 831 főre csökken 
2005-ig. A modernizációs 
kormányprogram reális cél-
nak tekinti, hogy az ezred-
forduló után a nappali tago-
zatra felvettek és a post- se-
condary képzésben résztve-
vők aránya megha l ad j a a 
megfelelő korosztály létszá-
mának egyharmadát. Ezek 
alapján az ezredfordulót kö-
vetően 325 ezer fős diáklét-
számmal lehet kalkulálni , 
ebből 195 ezer főre tehető a 
nappali tagozatosok száma, s 

ez évi 8-10 százalékos lét-
számemelkedést jelent. 

Ezzel a növekedési rátá-
val számolva a szegedi fel-
sőoktatási intézmények hall-
gatói létszáma 15-18 ezer 
főre emelkedhet az ezredfor-
dulót követő években. Ekko-
ra létszámot csak a jelenlegi 
épületállomány igen jelentős 
bővítésével tudnak befogad-
ni az egyetemek. 

Az Universitas intézmé-
nyei 2000-ig atáblázatunk-
ban közölt (a kormányprog-
ramban előirányzottnál ala-
csonyabb ütemű) hallgató-, 
oktató- és egyéb alkalmazot-
ti létszámnövekedéssel szá-
molnak: 

Keserű Bál int 
(nyugalmazott egye-
temi oktató, JATE): 
Ha létrejön Szege-
den az Universitas, 
mint intézmény, ak-
kor az az ország leg-
furcsább képződmé-
nye lesz, mert Uni-
versitas már létezett 
a múltban ebben a 
városban. Az ötve-
nes évek elejéig ma-
gától értetődő volt, 
hogy a felsőoktatási 
intézmények egy kö-
zösséget képeznek. 
Az o r v o s e g y e t e m 
például egy kara volt 
a tudományegyetem-
nek. Tel jesen nyil-
vánva ló , hogy az 
Universitas egy régi 
hagyomány felélesz-
tése lesz - ha lesz 
i lyen in t ézmény . 
Úgy g o n d o l o m , 
hogy manapság na-

gyon f o k o z a t o s a n 
szabad csak ilyesmit 
kialakítani, vigyázva 
az intézmények ma 
még létező működő-
képességének a me-
gőrzésére. De addig 
is, az átmeneti időre 
is kellene egy bizo-
nyos jogállást találni 
annak, ami közös. 

J á s p e r F e r e n c 
(egyetemi hallgató, 
JATE): Az Universi-
tassal, mely Nyuga-
ton már régen bevett 
forma, az egyetemi 
és főiskolai szétta-
goltságot lehet csök-
ken ten i . Vé lemé-
nyem szerint az Uni-
vers i tassa l növek-
szik a hallgatói lét-
szám, s mégis egy-
sze rűsöd ik ma jd a 
b ü r o k r á c i a . 
K ö n n y e b b lesz az 
egyetemre bejutni , 

Mi a véleménye az Universitasrél? 

Keserű Bálint 

bennmaradni azon-
ban nehezebb lesz. 
Va lósz ínű leg na-
gyon sok tanárt kell 
majd elbocsátani. Ez 
az oktatóknak nyil-
ván negatívum. Ha 
azokat a tanárokat 
küldik el, akik ke-
vésbé alkalmasak az 
ok ta tás ra , akkor 

Jásper Ferenc 

rendben van. Akkor 
van ba j , ha nem. 
Volt már erre prece-
dens nem is oly' rég. 

J a n o v i c s Rózsa 
(kulturális titkár, 
SZOTE): Szerintem 
az Universitas létre-
jöttével Szeged han-
gulatosabb egyetemi 
város lenne . Ese-

Janovics Rózsa Dr. Stájer Géza 

tünkben egyébként 
már fo lynak a tár-
gyalások arról, ho-
gyan valósítsuk meg 
a közös JATE-SZO-
TE Kul turá l i s Tit-
kárságot. E törekvé-
sünket nemcsak az 
orvosegyetem veze-
tése, de hallgatói ön-
kormányzata is tá-

mogat ja . Az egye-
sült kulturális titkár-
ság amellet t , hogy 
hatékonyabban tud-
ná felmérni a hallga-
tók kul turá l i s igé-
nyeit , anyagilag is 
jobban tudná támo-
gatni az egyeteme-
ken lévő művészeti 
csopor tokat és kö-

zösségeket. Vélemé-
nyem szerint az Uni-
versitas égisze alatt 
jobban, hatékonyab-
ban, könnyebben 
tudnánk működni. 

Dr. Stájer Géza 
(gyógyszerész, egye-
temi tanár, a kémiai 
tudományok dokto-
ra, a Gyógyszerész-
tudományi Kar dé-
kánja, SZOTE): A 
háború előtt i régi , 
klasszikus formában 
va lósz ínű leg nem, 
de valami más, a 
kornak m e g f e l e l ő 
formában biztosan ki 
fog alakulni az Uni-
versitas. Erre az or-
vosegye t emen is 
vannak törekvések. 
Elképze lésem sze-
rint az Universitas-
ban a felsőoktatási 
intézmények közös 
irányítással és straté-

giával működnének, 
de t echn ika i lag és 
taktikailag nagyobb 
egységekbe tagozód-
nának . Az egyik 
ilyen egységbe tar-
tozna a SZOTE, és 
vele a Gyógysze -
résztudományi Kar, 
mint o r v o s k é p z ő 
központ. A kormány 
egyébként a felsőok-
tatási intézmények-
nek nyújtott támoga-
tási rendszer meg-
vá l toz ta tá sáva l ki 
tudja kényszeríteni, 
hogy az egyetemek 
és főiskolák az egye-
sülés felé ha lad ja -
nak, és közös egy-
ségként, intézmény-
rendsze rkén t mű-
ködjenek. 

Sx. C. Sx. 
Fotó: 

Révész Róbert 

Felsőoktatási 
intézményeink 

JATE 
Oktatói létszám: 634. 

Hallgatói létszám: nappali ta-
gozaton 5761, levelező tago-
zaton 2437, esti tagozaton 44. 
Az intézményben 199 külföldi 
hallgató tanul. Az egyetemnek 
három kara van. A képzés 
nappali, levelező és esti tago-
zaton folyik. Az Állam- és 
Jogtudományi Kar nappali és 
levelező tagozatán jogászokat 
és közgazdászokat képeznek. 
A főiskolai szintű képzésben 
nappali és levelező tagozaton 
munkaügyi kapcsolatok és tár-
sadalombiztosítás a választha-
tó szak. Akik valamely köz-
gazdasági jellegű főiskolán 
már oklevelet szereztek, azok 
esti-levelező tagozaton köz-
gazdász-gazdálkodási szakon 
tanulhatnak. A Bölcsészettu-
dományi Karon valamennyi 
szak egyszakos képzésben is 
választható, de egyidejűleg 
több szakra is lehet jelentkez-
•ni, és a JATE TTK-n meghir-
detett tanári szakokkal is lehet 
párosítani azokat. A háromé-
ves nyelvtanári szakok csak 
egyszakosként végezhetők. A 
Természettudományi Karon a 
tanári szakokra kétszakos kép-
zésben is lehet jelentkezni. 
Levelező tagozaton szakirá-
nyú, környezetvédő tovább-
képzés folyik. 

JGYTF 
Oktatói létszám: 245. 

Hallgatói létszám: nappali ta-
gozaton 2596, levelező tago-
zaton 1490. Az intézményben 
általános iskolai tanárokat, il-
letve nyelvtanárokat képez-
nek. A főiskolán harmadik 
szakként két lezárt félév után 
református valláspedagógia is 
felvehető, amelynek oklevelét 
a Debreceni Református Teo-
lógiai Akadémia állítja ki. A 
képzés formái: nappali, leve-
lező, postgraduális és postse-
cundary. 

SZOTE 
Oktatói létszám: 523. 

Hallgatói létszám: 2317, eb-
ből 482 külföldi. 357 hallgató 
angol nyelvű képzésben vesz 
részt. Az egyetemnek három 
kara van. Az Általános Orvos-
tudományi Karon és a Gyógy-
szerésztudományi Karon álta-
lános orvosokat, fogorvoso-
kat, illetve gyógyszerészeket, 
míg a Főiskolai Karon általá-
nos szociális munkásokat, 
diplomás ápolókat, gyógytor-
nászokat és védőnőket képez-
nek. A képzés formái: nappali 
és levelező tagozat. Jövő évtől 
indítják be a postgraduális 
egészségügyi szaktanár kép-
zést. 

KÉE - ÉFK 
Oktatói létszám: 48. Hall-

gatói létszám: nappali tago-
zaton 631, levelező tagozaton 
202. A főiskolán három sza-
kon folyik a képzés: élelmi-
szertechnológus, élelmiszeri-
pari gépész, élelmiszeripari 
vállalkozó menedzser. A kép-
zés formái: nappali, levelező 
és postgraduális. 

Hittudományi 
Főiskola 

Oktatói létszám: 17. Hall-
gatói létszám; nappali tago-
zaton 192 - papnövendék: 
39, ferences rendi növendék: 
38, világi képzésben (JATE és 
JGYTF-el közös képzés): 115 
- , levelező tagozaton 185. A 
főiskolán három szakon folyik 
képzés: teológus szak (egyete-
mi és főiskolai tagozat), hitta-
nári, illetve hitoktatói szak. A 
képzés formái: nappali és le-
velező. 

Zeneművészeti 
Főiskola 

Az intézményben művész-
és tanárképzés folyik, egyéni 
módon. 

(txctx) 


